
Előadás a megyei 
politikai akadémián

A  Magyar Szocialista Munkáspárt Hajdú-Bihar 
Megyei Bizottsága által szervezett Politikai Aka
démia következő foglalkozása április 23-án, csü
törtökön lesz. A Kossuth Lajos Tudományegye
temen Berecz János, az MSZMP Központi Bi
zottságának titkára tart tájékoztatót — 14 órai 
kezdettel — időszerű politikai kérdésekről.

Többet keit törődni
az állattenyésztéssel
Ü lésezett a  tsz-szövefség elnöksége

Elgondolkodtató, hogy a 
termelőszövetkezeti vezetők 
nem tudnak igazán örülni 
az üzemek múlt évi — két
ségtelenül jó — teljesít
ményei nyomán kialakult 
gazdasági pozíciójuknak. A 
valóságról, amely a termelé
si érték folyóáron számított 
7,1 százalékos és a mérleg 
szerinti nyereség több mint 
21 százalékos növekedése 
mögött van, sokat mondóan 
vall a jelzés, hogy — nye
reség ide, nyereség oda — 
kevés a mobilizálható pénz 
a téeszekben. Ez a megálla
pítás tegnap, április 17-én 
hangzott el Debrecenben, a 
tsz-szövetség elnökségi ülé
sén. amelyen jelen volt F ő
ző  L á sz ló , a megyei pártbi
zottság osztályvezető-helyet
tese és d r. K á d á r  P ál, a 
megyei tanács osztályveze
tő-helyettese. Előkészítendő 
a termelőszövetkezetek me
gyei küldöttgyűlését, az el
nökség B a rá th  T ib o r n é  osz
tályvezető előterjesztésében 
megvitatta a tsz-ek múlt 
évi gazdálkodásáról, illetve 
idei főbb előirányzatairól 
szóló jelentést. A vitában 
J a m b r ic s k a  Im re , a Sárrét-

udvari Bocskai Tsz elnöke 
alaposabb elemzésre aján
lotta annak a tartós folya
matnak az okait, hogy a 
három alapvető ágazat egyi
ke, az állattenyésztés érez
hetően visszaszorul, mert itt 
képződik a legkevesebb nye
reség. Az elnök szerint a 
tsz-ek két legfontosabb „lá
ba” a növénytermesztés és 
az állattenyésztés, és nem  
lehet beletörődni, hogy az 
utóbbira többnyire sántíta
nak. Az ágazat Achilles-sar- 
kának tűnő juhászattal kap
csolatban például úgy fogal
mazott, hogy majdhogynem  
az üzemek hazafias köteles
sége, hogy akinek van lege
lője, az juhot tartson. A fel
vásárlók, azonkívül, hogy 
felvásárolják a terméke
ket, semmit sem tesznek a 
tenyésztés előmozdítása ér
dekében. M é szá ro s  S á n d o r , a 
Nádudvari Vörös Csillag 
Tsz elnökhelyettese jobbára 
a jövő előrevetítette köve
telményekkel foglalkozva a 
vezetői morálról, a vezetők 
erkölcsi tartásáról-helytállá- 
sáról vetett fel mielőbb ki
bontandó gondolatokat. Nem 
is csak erkölcsi parancs im

már, de gazdasági termé
szetű szükségszerűség is, 
hogy, mint mondta, mentsék 
meg magukat a szövetkeze
tek a szélhámosoktól . . .  
T ó th  M á té , az Egyeki Tisza- 
táj Tsz elnöké azokról a sú
lyos gondokról, feszültsé
gekről tett említést, am e
lyekkel a gyomirtó szerek 
áremelése nyomán találták 
magukat szemben elsősorban 
a kedvezőtlen adottságú ter
melőszövetkezetek.

A napirend további részé
ben a testület P e th ő  L á sz ló  
főmunkatárs előterjesztésé
ben tájékoztatást kapott az 
állati termékek értékesíté
sének helyzetéről, egyetérté
sét adta a szövetség alapsza
bályának a módosításához, 
és elfogadta a szövetség *a- 
valyi költségvetésének telje
sítéséről szóló jelentést.

Végül az elnökség a sok
évi közvetlen, eredményes 
munkakapcsolat elismerése
ként köszöntötte a közel
múltban nyugállományba 
vonult V a rg a  L a jo s t, a me
gyei pártbizottság volt osz
tályvezetőjét.

Egyesül a debreceni és 
a hatvani konzervgyár
A vállalati tanácsok már 
megszavazták a Javaslatot

Augusztus 20-án:

XVIII. virág-
karnevál
Debrecenben

Ebben az esztendőben al
kotmányunk ünnepén,
augusztus 20-án ismét meg
rendezik Debrecenben a v i
rágkarnevált, am ely sorrend
ben immár a tizennyolca
dik. Megtartotta első ülését 
a rendezvény szervező bi
zottsága. A program hason
ló lesz az elmúlt éviekhez, a 
karneváli menet végigvonul 
a Nagyállomástöl a városon 
keresztül a Nagyerdőig, s ott 
kerül sor a gálaműsorra. A 
tervek szerint 15-16 virág
kompozíció, 15 külföldi cso
port, 10 hazai együttes, va
lamint 5 debreceni középis
kola alkotja majd a karne
vál mezőnyét. Délután a 
nagyerdei stadionban az ér
deklődők megtekinthetik a 
kompozíciókat, a nap prog
ramja tűzijátékkal zárul.

Ebben az évben is számos 
kísérő rendezvény kapcsoló
dik a virágkarnevál prog
ramjához. így szó van az 
európai virágkötők versenyé
nek megrendezéséről is. A 
vendégegyüttesek pedig 
augusztus 19-én és 20-án a 
nagyerdei szabadtéri színpa
don, a Kölcsey Művelődési 
Központ melletti téren és a 
Vekeri-tónál szórakoztatják 
majd a közönséget.

A tavalyinál nagyobb ér
deklődés mutatkozik meg a 
program iránt, a stadioni 
gála belépőjegyeiből már 
több mint négyezer elfogyott 
az utazási irodákon keresz
tül. A belépők árusítását 
egyébként május 1-jén kez
dik meg a Kölcsey Művelő
dési Központ pénztarában.

Csütörtökön a Hatvani 
Konzervgyárban, pénteken 
pedig a Debreceni Tartósí
tóipari Kombinátban tar
tott ülést a vállalati tanács. 
A napirend mindkét alka
lommal ugyanaz volt — a 
két vállalat egyesülésének 
megszavazása.

Március végén kezdődtek 
azok a tárgyalások, ame
lyektől mindkét cég a köl
csönös előnyökön alapuló, 
eredményes együttműködést 
remélte. A Hatvani Kon
zervgyár — bár szó sincs
veszteséges gazdálkodásról 
— piaci gondokkal küzdött. 
A vállalatnak meglehetősen 
szűk a termékprofilja, s
hiába áll rendelkezésére je
lentős mennyiségben az or
szág talán legjobb minősé
gű paradicsoma, megfelelő 
kereslet híján nem tudja 
kihozni belőle a kívánatos 
hasznot.

Az alapos előkészítés 
után csütörtökön a Hatvani 
Konzervgyár vállalati taná
csa egyhangúlag az egyesü
lés mellett döntött, s a pén
tek délutáni debreceni ülé
sen a Tartósítóipari Kombi
nát tanácsa is elfogadta a 
javaslatot.

Érdemes megemlíteni né
hányat a várható előnyök 
közül. A két konzervgyár 
termeltetési területei gazda
ságosan egyesíthetők, ki- 
használhatók. Gazdaságosan 
alakítható a termékszerke
zet is, az előállított áruk 
pedig eredményesen értéke
síthetők a tartósítóipari 
kombinát kereskedelmi
szervezetén keresztül. Az el
képzelések szerint a közös 
tevékenység segíthet a bel

ső fejlődésben is, javulhat 
a hatvani gyárban dolgozók j 
keresete, előnyösen változ
hat a szakember-ellátottság.

A Debreceni Tartósítóipa
ri Kombinát úttörő szere
pet vállalt, amikor részesé
vé vált a jelenlegi jogsza
bályok miatt meglehetősen 
körülményes egyesülési fo
lyamatnak. A hivatalos el
járás szerint a két vállalati 
tanács elnöke levélben kéri 
a mezőgazdasági és élelm e
zésügyi minisztert az új 
alapító okirat kiadására. A 
korábbi két vállalat termé
szetesen megszűnik, az új 
cég vezérigazgatói posztjá
nak betöltésére pedig pá
lyázatot kell kiírni, amely
nek nyomán majd az újra
választott vállalati tanács 
dönt az első számú gazdasá
gi vezető személyéről. Mon
dani sem kell, hogy ez a 
folyamat mennyi formális 
elemet tartalmaz, ami egy
részt időpazarlás, másrészt 
pedig ronthatja a demokra
tikus fórumok tartalmas 
működésének a hitelét is. 
(Nyilvánvalónak látszik pél
dául, hogy az előkészítés 
során már szó esett az „új” 
igazgató személyéről. El
képzelni is nehéz, hogy az 
egyesített vállalatot ne 
azok irányítsák, akik ezt az 
egyesülést előkészítették.)

A tervek szerint május 
elsejétől kezdi meg műkö
dését az újjászervezett vál
lalat. Hogy milyen eredmé
nyeket hoz az egyesülés, 
hogy beválik-e az előzetes 
koncepció, arra majd csak 
később kaphatunk — re
mélhetőleg pozitív — vá
laszt.

Elutazott megyénkből 
a lublini delegáció

Látogatás a Debreceni Állami Gazdaságban (Fotó: Iklódy János)

Csütörtökön folytatódott a Hajdú-Bihar 
megyében tartózkodó lublini delegáció 
programja. A T a d e u sz  W i lk  vajda által ve
zetett küldöttséget fogadta S ik u la  G y ö rg y , a 
megyei pártbizottság első titkára. A baráti 
eszmecserén jelen voltak M a g ya r  J ó z s e f  és 
d r. Ö n o si L á sz ló  megyei titkárok is.

Délelőtt a küldöttség Hajdúböszörmény
be látogatott, ahol P a ta k v ö lg y i  R u d o lfn a k ,  
a böszörményi városi tanács elnökének ve
zetésével megtekintették a Városgazdálko
dási Vállalatot, majd a Textilfeldolgozó 
Vállalat divatbemutatóját. A Sillye Gábor

Művelődési Központ, a skanzen és a Káp
lár-ház megtekintése után találkoztak a he
lyi Béke Termelőszövetkezet vezetőivel. Itt 
B o d n á r  L a jo s  elnök tájékoztatóját hallgat
ták meg. Az egész napos programon jelen 
volt d r. S za b ó  Im re . a megyei tanács elnö
ke.

Pénteken, a kora délelőtti órákban ellá
togattak a debreceni piacra, majd az Ál
lami Gazdaság Traubisoda-üzemébe.

T a d e u sz  W i lk ,  Z é n ó n  R o z w a lk a  és W i
to ld  D y tr y  délután-elutaztak Hajdú-Bihar 
megyéből.

Amerikanisztikai
konferencia
Debrecenben

Megemlékezés 
a műemléki világnapról
A MEGYEI MŰEMLÉKI ALBIZOTTSÁG 
ÜNNEPI ÜLÉSE

A Hajdú-Bihar Megyei és 
a Debrecen Városi Műem
léki Albizottság, valamint a 
Debreceni Városszépítő
Egyesület tegnap, pénteken 
délután, a megyei tanács 
székházának Irinyi-termében 
ünnepi ülést tartott a nem
zetközi műemléki nap alkal
mából.

D r. A n g y a l  L á sz ló , a me
gyei műemléki albizottság 
elnöke köszöntötte a tanács
kozás résztvevőit, majd dr. 
M ó d y  G y ö rg y , a Déri Mú
zeum tudományos munka
társa emlékezett meg a mű
emléki nap jelentőségéről.

— A múzeumi és műem
léki hónap mellett az 
UNESCO kezdeményezésére 
világszerte megtartott nem
zetközi műemléki nap f i
gyelmeztet bennünket arra 
—, kezdte beszédét dr. Mó
dy György —, hogy nem  
elég az elmúlt korok építé
szeti emlékeit bemutatni a 
turistáknak, nem elég na
ponta beszélni azokról, de 
meg is kell védeni őket a 
pusztulástól és a pusztítás
tól. A művelődéstörténeti
építészeti emlékeknek nem
csak az idő az ellensége, 
hanem maga az ember is. 
így volt ez évszázadokon ke
resztül, s így van ma is, 
amikor újabb veszély is le

selkedik múltunk, az egye
temes emberi kultúra érté
keire, a környezetszennye
zés, a savas eső, a motorizá
ció. A műemléki világnap 
alkalmas arra, hogy elgon
dolkozzunk azon, hogyan le
het gyors intézkedésekkel 
megmenteni azt, amire jele
nünk és jövőnk szempontjá
ból szükség van.

A Déri Múzeum tudomá
nyos munkatársa ezt köve
tően szólt arról, hogy Ma
gyarország a műemlékvéde
lem terén nemzetközi össze
hasonlításban is rangos he
lyen áll. Utalt az 1982-ben 
elkezdődött kastélyprogram
ra, s arra, hogy a hetedik 
ötéves tervben 675 millió fo
rintot fordítottunk műem
lékvédelemre. Végül szám
ba vette a megyei műemlék- 
védelem legújabb eredmé
nyeit.

Az ünnepi beszéd elhang
zása után a résztvevők meg
vitatták a megyei műemlé
ki albizottság 1986/87. évi 
munkájáról szóló beszámo
lót, és elfogadták az 1987— 
88. évi munkatervet. Vége
zetül három műemléki 
film et tekintettek meg a je
lenlévők: a Múltunk tanúi,
ördögárok és Hosszúpályi 
című alkotásokat.

Az amerikai művészeti 
életről rendeznek tudomá
nyos konferenciát Debrecen
ben április 21. és 23. között. 
A rendezők között az Ame
rikai Egyesült Államok bu
dapesti nagykövetségét és a 
Kossuth L ajos" Tudomány- 
egyetemet találjuk. A szer
vezőmunka túlnyomó részét 
érthetően az egyetem angol 
tanszéke vállalta magára.

A konferencia a Színházi 
és táncfotók kiállítás meg
nyitójával veszi kezdetét az 
egyetem harmadik emeleti 
kerengőjében. M a r th a  S w o p e  
és H e r b e r t M ig d o ll fotótárla
tát M a r k  P a lm e r , az USA 
budapesti nagykövete nyitja 
meg. A szimpózium előtt is ő 
mond ünnepi beszédet dr. 
B e c k  M ih á ly n a k , a KLTE 
rektorának társaságában. Az 
első napon I r v in g  H o w e , G e 
h e r  I s tv á n  tartanak előadást 
a Debreceni Akadémiai Bi
zottság székházában. Ekkor 
P a u l L e v in  elnököl. 22-én 
I r v in g  H o w e - tó l, V irá g o s  
Z so lttó l, B e r n d t  O s te n d o r f-  
tó l, D á v id h á z i P é te r tő l  
hangzik el előadás (elnököl 
S z i l i  J ó zse f) , 23-án H e in z  
Ic k s ta d t ,  R o z s n y a i  B á lin t,  
B a rb a ra  M o ssb erg  és S z ila s -  
s y  Z o ltá n  adják elő témáju
kat (elnököl A b á d i N a g y  
Z o ltá n ) . A három nap alatt 
művészeti témájú fílmekr 
vetítenek az egyetem aud'U 
rium maximumában.


